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PŘIPOUTANOST A ODPOUTANOST 
 

Připoutanost a povinnosti 
Vybráno ze Satsangu 7.2.2003  

 
…………………………………………………………………………………………………………………………………… 

 
Jak se zbavit připoutanosti ve vztazích? Všichni víme, že je to právě připoutanost, 

co nás nejvíce zotročuje. Nejčastěji býváme připoutaní ke svým příbuzným, 
nejbližším a nejdražším - ke svému otci, matce, synovi, dceři, manželovi, manželce… 
Měli byste pochopit, že když je mezi lidmi silné pouto připoutanosti, vztah mezi 
oběma dušemi mívá obvykle dlouhou historii. Duše si mají vzájemně něco splatit. 
Dokud nejsou dluhy splaceny, připoutanost neskončí.  

Jinými slovy řečeno, připoutanost neodejde bez služby druhým. Připoutanost 
nezmizí jen mentální analýzou. Je třeba plnit svůj díl povinnosti k člověku, k němuž 
nás váží silné city. Připoutanost bude přetrvávat, i když budete rozjímat nad tím, jak je 
svět přechodný a vztahy pomíjivé: „Lidé se rodí a umírají, tak o co jde. Nevíme, kdo 
byl během tolika životů naším otcem, matkou, dcerou, synem, manželem, 
manželkou…“ Podobnými analýzami vazba nezmizí. Pokud však člověku, k němuž 
jste připoutaní, posloužíte, splníte své povinnosti a všechny závazky, potom 
automaticky přijde čas, kdy se vazba uvolní. Dluhy budou splaceny a tím odejde 
i připoutanost. 

Skoncovat s připoutanostmi neznamená vyschnout ve vztahu ke světu. Každý, kdo 
je vyprahlý ke světu, je vyprahlý i k sobě samému. Tento svět není určen k nářku. 
Není cílem, abychom byli suší jako písek a kamení. Svět je pěkným místem, kde se 
odehrává Líla, Božská Hra. Měli bychom si uvědomit Božství v sobě. Měla by odejít 
připoutanost, ale ne Láska. Mezi lpěním a Láskou je rozdíl. Skutečná Láska se totiž 
v životě rodí a rozkvétá pouze tehdy, když tu není připoutanost. Připoutanost odejde 
a Láska zůstává. Lásku ukončit nelze. Proč bychom se jí měli zbavovat?  

Není čím se trápit. Není třeba ani pospíchat: „Nejprve během dvou dnů skoncuji 
s připoutaností ke všem blízkým a pak začnu meditovat.“ Nevybízím vás k podobným 
rozhodnutím. Nebude to fungovat. Ke skutečné změně nedojde, když se budete týden 
analyzovat a potom prohlašovat: „Nyní jsem silou svých myšlenek skoncoval se 
všemi vazbami v sobě. Teď už bude všechno nádherné a nastoupí blaženost.“ Za pět 
minut přijde vzpomínka na matku. Samozřejmě, že myšlenky znovu přijdou. 
Takovým způsobem věci ukončit nelze. To není ten správný způsob. 

Další metodou, kterou světci předkládají, je snažit se ve vztazích s lidmi vidět 
v každém Boha. Teoreticky je to správné, protože Bůh ve všech i ve všem existuje. 
Ale ani tímto způsobem se změna neodehraje rychle. Vidět ve všem Boha je nejvyšší 
stupeň. Toto prohlédnutí jednou přijít musí, ale cesta k němu trvá velmi dlouho.  

Proto se v situacích, kdy prožíváte připoutanost, snažte plnit svoji povinnost, jak 
nejlépe dokážete. Nestarejte se, co se stane potom. Přenechejte všechno Bohu.  
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Jste například tady v Indii a může vám přijít vzpomínka na to, jak se daří vašemu 
otci, matce či dítěti. „Jak se asi má ona, zatímco já jsem tady?“ Není to nic 
nepřirozeného, takové vzpomínky přicházejí. Měli byste ale být moudří a vědět, že 
nikdo nemá věci ve svých rukou. Věci se odehrávají a staly by se, ať jste tady nebo 
tam. Co s tím naděláte? Důležité je, když jste měli možnost plnit svoje povinnosti, 
byli jste se svými blízkými a oni potřebovali vaši službu, jestli jste byli tehdy ochotni 
posloužit. Pokud jste se tehdy snažili, jak jste nejlépe uměli, pak je všechno 
v pořádku.  

Není dobré, abyste přijeli do Indie a byli myšlenkami v Praze, v Berlíně či 
v Londýně. Mysl by měla být tam, kde je tělo. Tělo je teď v Indii, tak i mysl by měla 
být tady a zabývat se duchovní praxí, pro kterou jste přijeli. V tom spočívá trénink. Je 
to jako nemoc, často se mezi lidmi vyskytující: Lidé myslí v práci na to, co se děje 
doma, a doma zase myslí na to, co neudělali v práci. Mysl není v přítomnosti. Je to 
nedostatek, který bychom měli změnit. 

Bůh se stále stará o všechny, ať jsou kdekoli. Když jste byli doma se svými 
blízkými, bylo v pořádku být tam. Nyní jste tady, a tak se věnujte práci tady. Bůh se 
tam o ně stará. Věřte Mu. Je všude. Co byste mohli dělat, i kdybyste byli tam? Čemu 
by to pomohlo? Jsou to jen výtvory vaší mysli.  

Důležitá je jen jedna věc – abyste byli připraveni podle svých nejlepších 
schopností vykonat svoji povinnost, kdykoli k tomu bude příležitost. Pokud zrovna 
se svými blízkými nejste nebo nejste v situaci, kdy byste mohli někomu pomoci, pak 
to přenechejte Bohu. To je ten jediný způsob, jak dosáhnout vnitřního míru. Mysl si 
často vymýšlí a vytváří představy, co se asi kde stalo. Mysl si s vámi hraje. Všechno 
je v pořádku, tam i tady. 

V situacích, kdy prožíváte připoutanost, se snažte, jak nejlépe můžete, plnit svoji 
povinnost. Jak všechno dopadne, můžete přenechat Bohu.  
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